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 این شب ها سریال »بی همگان« به کارگردانی 
بهرنگ توفیقی و اصغر هاشمی از شبکه 3 سیما 
در حال پخش است.  در این اثر که مهران مهام 
تهیه کنندگی آن را بر عهده دارد بازیگران مطرحی 
چون: مهدی سلطانی، کاظم هژیرآزاد، نسرین 
.. نقش آفرینی می کنند.  بابایی، میترا رفیع و.
میترا رفیع در »بی همگان« نقش دختری در 
آستانه ازدواج را بازی می کند که در راه رسیدن 
به اهدافش با موانعی مواجه شده است. »الناز« با 
توجه به شباهتی که با جوانان امروزی دارد، یکی 
از محبوب ترین شخصیت های این سریال است. 
»ایرنا« با »میترا رفیع« درباره کیفیت حضورش در 
این سریال و پیچیدگی های این نقش گفت وگویی 

انجام داده است که در ادامه می خوانید. 
 پس از »ازسرنوشت« چگونه به پروژه 

»بی همگان« پیوستید؟
از پاییز ۱3۹۸ تا پاییز ۱۴۰۰ به مدت دوسال 
مشغول بازی در پروژه ای دیگر به نام »گیلدخت« 
بودم. حدود بیست روز بود که تولید و فیلمبرداری آن 
کار به پایان رسیده بود و در سفر در حال استراحت 
بودم. روزی آقای میثم بیدقی دستیار اوّل آقای 
بهرنگ توفیقی با من تماس گرفتند و قرار بر این شد 
که برای گفت وگو به دفتر آقای مهام بروم. در دیدار 
اول، با آقایان توفیقی، سلطانی، مهام و نویسنده آقای 
جلالی در مورد فیلمنامه و نقش صحبت کردیم و 
آقای توفیقی داستان را کامل و شنیدنی برایم بازگو 
کردند. همان جلسه منجر به بستن قرارداد و پیوستن 

من به پروژه »بی همگان« شد. 
 آیا شما این سریال را یک اثر عاشقانه 

می دانید یا به عنوان یک مساله اجتماعی؟
سریال »بی همگان« درامی اجتماعی و خانوادگی  
است و از آنجا که عنصر تشکیل دهنده  خانواده و 
جامعه انسان ها هستند و عشق یکی از پدیده های 

بدیهی در وجود انسان است؛ پس این اثر می تواند یک 
درام عاشقانه نیز تلقّی شود. پس درام اجتماعی و درام 
عاشقانه منافاتی باهم ندارند. من به عنوان بازیگری 
که نقش الناز را بر عهده دارد، روی یکی از شانه هایم 
بارعاطفی و عاشقانه  نقش است و روی شانه  دیگرم 
بار اجتماعی و خانوادگی. به هرحال الناز یوسفیان، 
دختری جوان و آگاه و امروزی  که از قضا عاشق است. 
 تصور می کنید بعدها مخاطبان شما را با 

نقش »الناز« بشناسند؟
هر اثر هنری که سهمی در آن داشته باشم، 
می خواهد ایفای یک نقش در سریالی چند ده قسمتی 
باشد، یا یک تابلوی نقاشی که روی دیوار خانه مان 
است؛ عزیزان من هستند و برایم ارزشمندند. مگر 
کارهایی که برای مشق کردن و برای تمرین خلق شده 
باشند. اینکه نقش الناز تا چه اندازه باورپذیر بوده و تا 
چه اندازه به دل مخاطب نشسته باشد را نمی توانم 
اندازه گیری کنم و تصمیمش با مخاطب است. ولی 
ترجیح می دهم ذهن مخاطب را از نقشی که این 
لحظه به عهده دارم سرشار کنم و بعداز اتمام سریال، 
وقتی نقش تازه ای را آماده  نگاه مخاطبان داشتم، آنها 
با لوح و ضمیری سفید به سراغم بیایند و دوباره با من 
و نقش تازه ام روبه رو شوند. این طبیعی است که مردم 
بازیگران را تا مدتی به نام اولین کاراکتری )شخصیتی( 
که با آن معرفی شده اند به یاد بیاورند و من با این 

مساله مشکلی ندارم. 
»الناز«  شخصیت  از  شما  برداشت   
چیست؟ آیا او را به جوانان امروزی نزدیک 

می دانید؟
در پاسخ سوالتان صرفا درباره  وجود انسان هایی 
که ما به ازِای واقعیِ الناز هستند و در جامعه  
ما و در کنار ما در حال زندگی هستند صحبت 
می کنم. بله؛ هر دام از ما در موقعیت ها و لحظاتی 
الناز بوده ایم. در جامعه  ما وجود دارند دختران 

یا پسرانی که همواره برای رسیدن به مطلوب 
صادقانه تلاش کرده اند و از جان و آسایش و 
زمانشان چشم پوشیده اند؛ اما به دلیل مشکلاتی 
که مثل گیاهان خودرو سر راه آنها سبز می شوند، 
ناکام و ناآرام باقی می مانند. جوانانی که همواره 
به واسطه  »چشم ناظر« کنترل و از هدفشان 
و خواست اصلی قلبشان دور می شوند، حالا 
این چشم ناظر می تواند خانواده باشد، می تواند 
سیستم آموزشی باشد یا هر سیستمی. به هر حال 
منظور من این است که النازها فراوانند؛ جوانان 
جسور و پرشوری که همه را مثل خودشان صاف 
و صادق می بینند، ولی مختصاتی که در حوزه  
اختیار و اراده ی آنها نیست، زندگی را برایشان 
به گونه ای ترتیب می دهد که از مطلوب فرسنگ ها 

دور بمانند. 
 آیا رفتارهای الناز را تایید می کنید؟ 

بزرگ ترین اشتباه او را چه می دانید؟
من به عنوان کسی که ماه ها با »الناز« زندگی 
کرده ام و مسئول حضور او در شرایط مساعد و 
غیرمساعد بوده ام، هرگز نمی توانم به طور جدّی 
دست به داوری کردنِ او بزنم. چرا که من جزئی از 
الناز هستم. درباره  شناسایی اشتباه این دختر، اولا 
بسیار زود است و حتّی اگر چیزی بگویم منجر به 
لورفتن خط داستانی می شود. اما مساله من این 
است که انسان ها بنا به عواطف، مختصات شخصیتی 
و خاستگاه فرهنگی و اجتماعی شان تصمیماتی را 
در شرایط حساس می گیرند که منحصربه خودشان 
است و نمی توانیم بگوییم فلان کار اشتباه بوده 
و به همان کار، صحیح… چراکه هیچ چیز قطعی 

نیست و هرگز کسی نمی تواند جای دیگری باشد. 
 به نظر شما در مساله اختلاف نسل ها 

راه چاره چیست؟
من در موقعیت و تخصصی نیستم که به چنین 
پرسشی پاسخ بدم، چون تحلیل این مباحث نیازمند 
تخصص و علم جامعه شناسی و روانشناسی است 
مّا به هرحال  و تخصص من چیز دیگری است. ا
به عنوان بازیگری که باید از تمام ابعاد روانشناسی و 
جامعه شناسی نقشم مطّلع باشم، باید بگویم وقتی 
شما می فرمایید »راه چاره چیست« حس می کنم 
فرزندان و مادر-  پدرها در معضلی غیر قابل حل 
گرفتار آمدند؛ در صورتی که به عقیده من راه بیرون 

آمدن از هر سوءتفاهمی »گفت وگوکردن« است.
 در آینده چه آثاری را از شما شاهد 

خواهیم بود؟
تا به امروز به امید خدا می توانم وعده  پخش 
سریال »گیلدخت« را بدهم. همان پروژه ای که 
پیش از »بی همگان« کار کرده ام. اکنون آن سریال 
در حال گذراندن مراحل پساتولید و اصلاح رنگ 
و صداگذاری  است. گیلدخت ملودرام عاشقانه ای 
است که در عهد قجر رخ می دهد. عاشقانه ای 
کلاسیک و قهرمان محور که داستان زندگی 
دختری به نام گلنار است که نقش آفرینی اش 
به عهده  من بوده  است. چند روزی بعداز اتمام 
فیلمبرداری »بی همگان« استراحت کردم و حالا 
در حال بررسی سه نقش هستم که 2 تا از آنها را 
بیشتر از آن دیگری دوست دارم. در ادامه هم هر 

چه خدا بخواهد. 

»حمزه ای« فیلم جدید می سازد

 مراسم تشییع پیکر »هادی سیف«

 با انتشار ۲ فراخوان صورت گرفت
 دعوت از »عبدی«

 برای دبیری جشنواره 
با برگزاری 2 جلسه شورای سیاست گذاری 
و دعوت از بهزاد عبدی برای دبیری جشنواره 
موسیقی فجر، شورای سیاست گذاری، فراخوان 
غیررقابتی سی  وهشتمین  و  رقابتی  بخش 
جشنواره موسیقی فجر را منتشر کرد. شورای 
سیاست گذاری جشنواره موسیقی فجر طی 2 
جلسه به ارزیابی بخش های مختلف جشنواره  در 
چند دوره اخیر پرداخت و با بررسی گزینه های 
موجود برای دبیری سی  وهشتمین جشنواره 
موسیقی فجر از بهزاد عبدی برای مسئولیت 
دبیری این  دوره دعوت کرد. همچنین فراخوان 
بخش رقابتی سی  وهشتمین جشنواره موسیقی 
فجر به صورت باکلام و بی کلام در بخش های 
کتاب  بهترین  برگزیده،  ناشر  و  موسیقی 
موسیقی و جایزه ویژه گروه نوازی منتشر شد. 
فراخوان بخش رقابتی سی وهشتمین جشنواره 
موسیقی فجر براساس آیین نامه جشنواره با 
هدف معرفی و قدردانی از آثار برگزیده اهالی 
موسیقی ایران، اعتلای هنر موسیقی و ارتقای 
سلیقه شنیداری مخاطبان، صیانت از هویت 
ملی مبتنی بر آموزه های آیینی و ایرانی، تقویت 
و حمایت از هنر خلاق و هم چنین شناسایی، 
تبیین چهارچوب ها و استانداردهای کیفی 
تنظیم  و  تهیه  گونه های مختلف موسیقی 
شده است. صاحبان آثار از تاریخ ۱۴ آبانماه 
کتاب های  و  صوتی  آلبوم های  می توانند 
موسیقی که دارای مجوز از دفتر موسیقی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و سایر نهادهای 
رسمی بوده و در بازه زمانی یک مهر ۱۴۰۰ 
تا یک مهر ۱۴۰۱)برای آلبوم های صوتی 
فیزیکی و دیجیتالی( و کتاب های موسیقی از 
فروردین ۱3۹۰ تا یک مهر ۱۴۰۱ منتشر شده 
است بر اساس اعلام فراخوان و با مراجعه به 
سایت جشنواره مراحل ثبت نام خود را انجام 
دهند. در خصوص فراخوان بخش غیررقابتی 
سی وهشتمین جشنواره موسیقی فجر، گروه ها 
و هنرمندان فعال در عرصه اجرای صحنه ای 
از ۱۴ آبان تا ۱۷ دیماه امسال فرصت دارند 
براساس شرایط جشنواره در سایت به نشانی 
www.fajrmusicfestival.com ثبت نام 
یا به صورت حضوری آثار خود را به دبیرخانه 
جشنواره ارائه کنند. هیات انتخاب آثار و 
گروه های جشنواره با انتشار این فراخوان از کیه 
گروه ها و هنرمندان فعال موسیقی در عرصه 
اجرای صحنه ای دعوت می کند در صورت تمایل 
با مطالعه دقیق فراخوان و ارسال آثار و مدارک 
خود در برگزاری و هرچه پربارتر شدن این 
رویداد هنری مشارکت کنند. عبارت »دعوت از 
هنرمند برای پذیرش دبیری جشنواره موسیقی 
فجر« یکی از معدود دفعاتی است که تاکنون از 
سوی ستاد برگزاری یک رویداد ملی همچون 

جشنواره موسیقی فجر مطرح می شود.  

 محمد حمزه ای در جدیدترین 
سینمایی  فیلم  خود،  فعالیت 
»دقیقه نود« را جلوی دوربین 
می برد. حمزه ای که در سال ۹۵، 
نخستین ساخته بلند سینمایی 
را  »آذر«  تحت عنوان  خود 
جلوی دوربین برده بود، حالا در 
سینمایی،  فعالیت  جدیدترین 
فیلم »دقیقه نود« را می سازد. 
تهیه کننده این درام اجتماعی، 
سیدصابر امامی است. »دقیقه 
نود« بلافاصله پس از دریافت 
پروانه ساخت، جلوی دوربین 
می رود. محمد حمزه ای تاکنون 
را  کوتاه  فیلم   2۰ از  بیشتر 
کارگردانی کرده و در کار حدود 
و  سینمایی  کارگردان   3۰
تلویزیون، به عنوان همکار حضور 
داشته است. وی در سال ۹۵، 
نخستین فیلم بلند خود را جلوی 

دوربین برد. 

هادی  پیکر  تشییع  مراسم 
پژوهشگر  و  نویسنده  سیف 
 2 ( دوشنبه  سنتی  هنرهای 
آبان ماه( ساعت ۱۰ در قطعه 
هنرمندان بهشت زهرا)س( برگزار 
می شود. هادی سیف کارگردان، 
هنرهای  پژوهشگر  نویسنده، 
سنتی و مجری متولد شیراز بود، 
وی دوره تحصیلات تا دیپلم را در 
شیراز گذراند. سپس در رشته 
تاریخ هنر در دانشگاه اصفهان 
تحصیل کرد. سیف برای ادامه 
تحصیل به دانشگاه استراسبورگ 
رفت و از پایان نامه اش با عنوان 
»نقش حیوانات اسطوره ای در 
تخت جمشید«  حجاری های 
دفاع کرد. هدف اصلی سیف در 
پژوهش هایش آشناکردن مردم 
با هنرهایی همچون فرشبافی 

و… بود.

 پارسا امیری زاد:
 دغدغه مالی »سینمای کوتاه« 

را  تهدید می کند
پارسا امیری زاد از کارگردانان فیلم اولی حاضر در 
سی ونهمین جشنواره فیلم کوتاه تهران از تجربه کارگردانی 
فیلم کوتاه »نحسی« و استقبال مخاطبان از آن گفت. 
پارسا امیری زاد در گفتگو با مهر، درباره شرایط برگزاری 
این رویداد و ارتباط مخاطبان با آثار گفت: انتظاری که 
من داشتم، استقبالی کمتر از چیزی بود که در این چند 
روز شاهد بودیم. استقبال از فیلم ها بالاتر از انتظار من 
بود، اما کماکان طیفی از جامعه علاقه مند به سینمای 
کوتاه به هر دلیلی در این رویداد حضور ندارند و ای کاش 
شرایط به گونه ای بود که این عزیزان غایب هم در کنارمان 
حضور می داشتند و همه از تماشای فیلم کوتاه لذت 
می بردیم. وی درباره حضور فیلم »نحسی« افزود: این 
فیلم اولین تجربه کارگردانی من و اولین حضور من در 
جشنواره فیلم کوتاه است و بهترین احساسی که می توان 
تجربه کرد، همین احساس دیده شدن فیلم از سوی 
مخاطب است. هر فیلمسازی، اولین هدفش این است 
که مخاطب فیلمش را ببیند و وقتی این اتفاق می افتد 
و مردم هم فیلمت را دوست دارند، این حس جالب، 
مضاعف هم می شود. امیری زاد بیان داشت: البته از قبل از 
جشنواره این استقبال نسبت به »نحسی« برای مان قابل 
پیش بینی بود اما رقم خوردن این اتفاق در واقعیت، تا 
به اینجای جشنواره برای مان بسیار شیرین بوده است. 
کارگردان »نحسی« توضیح داد: اواخر سال ۱۴۰۰ تولید 
این فیلم را تمام کردیم و تا همین چند ماه گذشته هم 
درگیر مراحل پس از تولید آن بودیم. کلا برای این فیلم 
۸ روز فیلمبرداری در ۶ لوکیشن مختلف داشتیم. کل 
کار در تهران ضبط شد، اما به عنوان یک فیلم کوتاه، 
پروژه سختی بود. فیلم من یک فیلم پربازیگر محسوب 
می شود که لوکیشن های متفاوتی هم دارد و از سوی 
دیگر در فیلم کوتاه باید از هر لحظه بهترین استفاده را 
ببریم. سختی کار هم برایم در همین بود. وی درباره 
ژانر فیلم خود هم توضیح داد: احساس می کنم محل 
درست ساخت چنین آثاری، همین سینمای کوتاه است. 
این کارها نیاز به مخاطب جدی سینما دارد که به نظرم 
مخاطب سینمای کوتاه، به خوبی این فضا را درک می کند. 
این کارگردان درباره پیش بینی خود از موفقیت »نحسی« 
در فرآیند داوری جشنواره امسال بیان داشت: اساسا هم 
من پیش بینی های دقیقی ندارم و هم پیش بینی کردن 
داوری یک جشنواره کار دشواری است. از نظر خودم 
احساس می کنم در هیچ بخشی از بخش های تولید 
»نحسی« کم نگذاشته ایم. این فیلم در همه بخش های 
داوری، لایق دیده شدن است. امیری زاد درباره ادامه 
فعالیت حرفه ای خود در سینمای کوتاه گفت: اصلی ترین 
نکته ای که فعالیت بچه های سینمای کوتاه را تهدید 
می کند، مسائل مالی است. حتی بچه های قدیمی تری را 
که می شناسم و از بعضی از آنها فیلمسازی یاد گرفته ام، 
امروز دغدغه مالی دارند. در این شرایط اگر کسی بخواهد 
فیلم خودش را بسازد، خیلی نمی تواند به ایده های بزرگ 
فکر کند. اگر سرمایه گذاری هایی روی بچه های صاحب 
ایده، صورت بگیرد با نتایج خیلی خوبی مواجه می شویم. 
امروز برخی رقم ها به عنوان حمایت از فیلم اولی ها مطرح 
می شود که واقعا شوخی است! وی افزود: همین الان خود 
من فیلمنامه ای در دست نگارش دارم و از سوی دیگر هم 
با پیشنهادی برای کار مواجه هستم اما در هر دو مورد 
دغدغه اصلی ام مباحث مالی است. به خصوص که بازگشت 

سرمایه در فیلم کوتاه بسیار سخت اتفاق می افتد.

 میترا رفیع، بازیگر سریال »بی همگان«: 

هرگز نمی توانم دست به داوری »الناز« بزنم


